

ОПЫТ ПРЕДВАРИТЕЛЬНОГО ОПРЕДЕЛЕНИЯ СОСТАВА ГЕОПОЛИТИЧЕСКОГО ПОТЕНЦИАЛА

В.Г. Шведов, А.Б. Волынчук

Владивостокский государственный университет экономики и сервиса

В статье рассматривается вопрос определения внутреннего факторного состава геополитического потенциала (ГПП) региона.

Дан краткий анализ освещения этой проблемы в научной литературе, содержания существующего определения ГПП. Обоснована его смысловая связь с географической базой данных. В этой связи выделены три блока факторов, которые формируют геополитический потенциал: математико-географический, физико-географический, общественно-географический.

Показаны специфика и значение данных блоков, раскрыто внутреннее содержание образующих их факторов. Для каждого отдельного фактора приведена характеристика его роли в образовании ГПП региона, его связь с другими факторами. Приводятся примеры их практического анализа.

EXPERIENCE OF PRELIMINARY DEFINITION OF STRUCTURE OF GEOPOLITICS POTENTIAL

V.G. Shvedov, A.B. Volynchuk

Vladivostok State University of Economics and Service

In article the question of definition of internal factorial structure of geopolitics potential (GPP) of region is considered.

The brief analysis of disclosing of this problem in the scientific literature contents of existing definition GPP is given. Its semantic communication with a geographical database is proved. In this connection three blocks of factors which form geopolitics potential are allocated: mathematical geographical, physical geographical, public-geographical.

Specificity and value of the given blocks are shown, the internal contents of factors forming them is opened. For each separate factor the characteristic of its role in formation of region GPP, its communication with other factors is resulted. Examples of their practical analysis are resulted.